

၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ ရုပ်ရှင်ဥပဒေ။

[၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥပဒေ အမှတ် ၃၈။]

ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတွင် ရုပ်ရှင်နှင့်သက်ဆိုင်သည့် တည်ဆဲတရားဥပဒေများ သည်၊ ယခုလက်ရှိ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ၏ အခြေအနေနှင့်မသင့်လျော်မလုံလောက် သည်လည်းတကြောင်း၊

ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်းအဆင့်အတန်းကို တိုးမြှင့်၍၊ မျိုးချစ်စိတ်ဓါတ် တက်ကြွလာစေနိုင် မည့် ရုပ်ရှင်ကားများထွက်ပေါ်လာစေပြီးလျှင်၊ သဘာဝနှင့်ဆန့်ကျင်၍ အကျင့်စာရိတ္တ ပျက်ပြားစေမည့် နိုင်ငံခြားရုပ်ရှင်ကားနှင့် တိုင်းရင်းဖြစ်ရုပ်ရှင်ကားများ ပပျောက်စေလို သည်လည်းတကြောင်း၊

ထိုအကြောင်းများကြောင့်၊

ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌသည်၊ အောက်ပါဥပဒေ ကို ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

၁။ ။ (၁) ဤဥပဒေကို၊ ၁၉၆၂ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ ရုပ်ရှင် ဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။  
အမည်နှင့် စတင်အာဏာ တည်သည့် နေ့ရက်။ (၂) ဤဥပဒေသည်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရက၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် သတ်မှတ် သည့် နေ့ရက်တွင် စတင်အာဏာတည်စေရမည်။

၂။ ။ ဤဥပဒေတွင်၊ အကြောင်းအရာနှင့် ဖြစ်စေ၊ ရှေ့နောက် စကားတို့၏ အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြချက်။ အဓိပ္ပါယ်နှင့်ဖြစ်စေ၊ မဆန့်ကျင်လျှင်—

- (က) “နေရာ” ဆိုသည့် စကားရပ်တွင်၊ အိမ်၊ အဆောက်အဦ၊ တ၊ သို့တည်းမဟုတ် ယာဉ်ပါဝင်သည်။
- (ခ) “ရုပ်ရှင်” ဆိုသည့် စကားရပ်တွင်၊ ရုပ်ရှင်ကားများ၊ သို့တည်း မဟုတ် ရုပ်ရှင်ကားဆက်များပြသရန် ကိရိယာတန်ဆာပလာ တခုခုပါဝင်သည်။
- (ဂ) “အဖွဲ့” ဆိုသည်မှာ၊ ပုဒ်မ ၃ အရ၊ ဖွဲ့စည်းထားသော ရုပ်ရှင် ဆင်ဆာဘုတ်အဖွဲ့ကို ဆိုလိုသည်။
- (ဃ) “သတ်မှတ်သည်” ဆိုသည်မှာ၊ ဤဥပဒေအရ၊ ပြုသည့်နည်း ဥပဒေများဖြင့်သတ်မှတ်သည်ကိုဆိုလိုသည်။

၃။ ။ (၁) ရုပ်ရှင်ကားများကို အများပြည်သူတို့အား ပြသရန် ခွင့်ပြုရေး ကိစ္စအတွက်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်လှန်ရေးအစိုးရ သည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍၊ ရုပ်ရှင်ဆင်ဆာဘုတ် အဖွဲ့ဟုခေါ်သည့်အဖွဲ့တခုကိုဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာနသည်၊ အဖွဲ့ကို တိုက်ရိုက်ကြီးကြပ်

အုပ်ချုပ်ရမည်။ ထိုအဖွဲ့တွင် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရက အဖွဲ့ဝင် အဖြစ်ခန့်ထားသည့် ဆယ်ဦးအောက်မနည်း၊ တဆယ်နှစ်ဦးထက်မပိုသော ပုဂ္ဂိုလ်များ ပါဝင်ရမည်။

(၂) အဆိုပါအဖွဲ့ဝင်များအနက်၊ တဦးကို ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော် လှန်ရေးအစိုးရက အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ခန့်ထားရမည်။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန် ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာနပေါ်လီစီ ညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ အဖွဲ့ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌဖြစ် ရမည်။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန၊ ဒုတိယ အတွင်းဝန်သည်၊ အဖွဲ့အတွင်းရေးမှူးဖြစ်ရမည်။ အစိုးရအရာရှိ မဟုတ်သော အဖွဲ့ဝင်များ သည်၊ မိမိတို့ရာထူးများကို အချိန်ပြည့်လက်ရှိဆောင်ရွက်ရမည်။

(၃) အထူးရုပ်ရှင်ကားတစ်ခုခုကို စစ်ဆေးရန်အလို့ငှါ အဖွဲ့သည်၊ မိမိသင့် သည်ထင်မြင်သည့် အဖွဲ့ဝင်မဟုတ်သော ပုဂ္ဂိုလ်များကို အထူးဆင်ဆာလူကြီးများအဖြစ် ထပ်ဖြည့်နိုင်သည်။ ထိုသို့ထပ်ဖြည့်သည့်အထူးဆင်ဆာလူကြီးများအား၊ သတ်မှတ်သည့် အခကြေးငွေနှင့်စရိတ်များကို ပေးရမည်။

(၄) အဖွဲ့၏အာဏာနှင့် တာဝန် ဝတ်တရားများသည်၊ သတ်မှတ်သည့် အတိုင်းဖြစ်ရမည်။ အဖွဲ့သည်၊ အစိုးရအရာရှိမဟုတ်သော အဖွဲ့ဝင်များအား၊ သတ်မှတ် သည့်လစာကို၎င်း၊ အစိုးရအရာရှိဖြစ်သော အဖွဲ့ဝင်များအား၊ ၎င်းတို့ထမ်းဆောင် ရမည့်တာဝန် ဝတ်တရားများအပေါ် မူတည်၍ သတ်မှတ်သည့်စရိတ်နှင့် ဆုငွေများကို ၎င်း ပေးနိုင်သည်။

၄။ ။ (၁) အဖွဲ့သည်၊ စဉ်ဆက်မပြတ်ဆက်ခံသော ရွက်နိုင်ခွင့်နှင့် တကွ အဖွဲ့ပိုင်တံဆိပ်တစ်ခုရှိသော တရားဝင်အဖွဲ့ ဖြစ်ရမည်ဖြစ်။ အဖွဲ့၌၊ ရွှေပြောင်းနိုင်သည့် ပစ္စည်း၊ မရွှေပြောင်းနိုင်သည့် ပစ္စည်းများကို၊ ရယူခွင့်၊ လက်ရှိထားခွင့်၊ ပိုင်ဆိုင်ခွင့်လည်းရှိရမည်။ အဆိုပါအမည်ဖြင့် တရားစွဲဆိုနိုင်၍၊ တရားစွဲဆိုခြင်းကိုလည်းခံနိုင်ရမည်။

(၂) ရုပ်ရှင်ပြပွဲအက်ဥပဒေ ( The Cinematograph Act ) အရ ဖွဲ့စည်း ထားသော ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံရုပ်ရှင် ဆင်ဆာဘုတ်အဖွဲ့ပိုင် ပစ္စည်းနှင့် ကြေးမြီ တာဝန်အာ လုံးကို၊ အဖွဲ့ကဆက်ခံရမည်။

၅။ ။ အစိုးရအရာရှိမဟုတ်သော အဖွဲ့ဝင်များ၏ ရာထူး သက်တမ်းသည်၊ အဖွဲ့ဝင်များ၏ ရာထူးသက် နှစ်စဉ်ဒီဇင်ဘာလ ၃၁ ရက်နေ့တွင်ကုန်ဆုံးစေရမည်။ ထိုသို့ ရာထူးသက်တမ်းကုန်ဆုံးသည့် အဖွဲ့ဝင်များမှာ၊ ၎င်းတို့၏ ရာထူးတွင် ပြန်လည်ခန့်ထားခြင်း ခံနိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်။ သို့ရာတွင် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ မည်သည့်အဖွဲ့ဝင်ကို မဆို၊ အချိန်မရွေးရာထူးမှရပ်စဲနိုင်သည်။

၆။ ။ အဖွဲ့သည်၊ ဤဥပဒေပါကိစ္စများကို ဆောင်ရွက်ရန်အလို့ငှါ ခန့်ထား သည့် ရာထမ်း မှုထမ်းများ၏ ဦးရေနှင့် လစာ အတွက်၊ အဖွဲ့ရာထမ်းမှုထမ်းများ။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ ခွင့်ပြု ချက်ကို တောင်းခံရမည်။ ထိုရာထမ်းမှုထမ်းများနှင့် ပတ်သက်သည့် အခြားအမှုထမ်း စည်းကမ်းများကို၊ အဖွဲ့က၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ ကြိုတင် သဘောတူညီချက်ရယူလျက်၊ စည်းကမ်းဥပဒေများဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းရမည်။

၇။ ။ (၁) မည်သူမဆို၊ တိုင်းရင်းဖြစ် ရုပ်ရှင်ကားကိုသော်၎င်း၊ နိုင်ငံခြား  
ရုပ်ရှင်ကားများစစ်ဆေး မှ တင်သွင်းသော ရုပ်ရှင်ကား ကိုသော်၎င်း၊ ပြသလိုလျှင်  
ခြင်း။ ယိုရုပ်ရှင်ကား အတွက် သက်သေခံ လက်မှတ်ကို၊ သတ်မှတ်  
သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း၊ အဖွဲ့ထံလျှောက်ထားရမည်။ အဖွဲ့  
သည် ယိုရုပ်ရှင်ကားကို၊ သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း စစ်ဆေး၍၊ သို့တည်းမဟုတ်  
စစ်ဆေးစေ၍—

- (က) ယိုရုပ်ရှင်ကားကို အများပြည်သူတို့အား ပြသရန်ခွင့်ပြုနိုင်သည်။  
သို့တည်းမဟုတ်
- (ခ) ယိုရုပ်ရှင်ကားကို အများ ပြည်သူတို့အား ပြသရန် ခွင့်မပြုပီ၊  
အဆိုပါ ရုပ်ရှင်ကားတွင် မိမိလိုအပ်သည်ထင်မြင်သည့် ဖြတ်  
တောက်မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင်မှုပြုလုပ်ရန်၊ လျှောက်ထား  
သူအား ညွှန်ကြားနိုင်သည်။ သို့တည်းမဟုတ်
- (ဂ) ယိုရုပ်ရှင်ကားကို အများ ပြည်သူတို့အား ပြသရန် ခွင့်မပြုပီ၊  
အဆိုပါ ရုပ်ရှင်ကားတွင် မိမိလိုအပ်သည်ထင်မြင်သည့် အပိတ်  
အပိုင်းများကို ဖြတ်တောက်နိုင်သည်။ သို့တည်းမဟုတ်
- (ဃ) အဆိုပါ ရုပ်ရှင်ကားကို အများပြည်သူတို့အား ပြသခွင့် မပြုလိုဟု  
ငြင်းဆိုနိုင်သည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ခ)၊ (ဂ) သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (ဃ) အရ  
အဖွဲ့က အရေးယူဆောင်ရွက်ခြင်းမပြုပီ၊ လျှောက်ထားသူမှာ၊ ထိုကိစ္စတွင် မိမိ၏ထင်မြင်  
ယူဆချက်များကို လျှောက်ထားနိုင်သည့် အခွင့်အလမ်းရှိစေရမည်။

၈။ ။ ရုပ်ရှင်ကားအတွက် သက်သေခံလက်မှတ် လျှောက်ထားသူ တဦးဦး  
အယူခံနိုင်ခွင့်။ သည်၊ သက်သေခံလက်မှတ် မထုတ်ပေးလိုဟု ငြင်းဆိုသည့်  
အဖွဲ့၏ အမိန့်ကိုသော်၎င်း၊ မိမိအား ယိုရုပ်ရှင်ကားတွင်  
ဖြတ်တောက်မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင်မှုပြုလုပ်ရန် ညွှန်ကြားသည့် အမိန့်ကိုသော်၎င်း၊  
ယိုရုပ်ရှင်ကားတွင် အဖွဲ့က ဖြတ်တောက်ခြင်းကိုသော်၎င်း၊ မကေ့နင်လျှင် အဆိုပါ  
အမိန့်ချမှတ်သည်။ သို့တည်းမဟုတ် အဆိုပါ ရုပ်ရှင်ကားတွင် အဖွဲ့ကဖြတ်တောက်သည့်  
နေ့မှ ရက်ပေါင်းသုံးဆယ်အတွင်း၊ ပုဒ်မ ၉ အရ ဖွဲ့စည်းသည့် အယူခံ အာဏာပိုင်  
အဖွဲ့ထံ အယူခံဝင်နိုင်သည်။

၉။ ။ (၁) ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ပုဒ်မ ၈  
အရ အယူခံမှုများကို ဆုံးဖြတ်ရန်၊ အောက်ပါပုဂ္ဂိုလ်များ ပါ  
အယူခံ အာဏာပိုင် အဖွဲ့ ဝင်သော အယူခံအာဏာပိုင် အဖွဲ့ကို ဖွဲ့စည်းရမည်—

- (က) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန  
တာဝန်ခံ။
- (ခ) ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေး  
ဌာနအတွင်းဝန်။
- (ဂ) ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ နိုင်ငံခြားရေး  
ဌာန အမှုဆောင် အတွင်းဝန်။



(စ) ရဲချုပ်။

(င) တပ်မတော်ထောက်လှမ်းရေး ညွှန်ကြားရေးမှူး။

ထိုအယူခံ အာဏာပိုင်အဖွဲ့တွင်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံက၊ ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(၂) ထိုအယူခံမှုများကို ကြားနာစစ်ဆေးရာ၌၊ အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌကို အခါခပ် သိမ်း ဘိတ်ခေါ်၍၊ ၎င်း၏ထင်မြင်ယူဆချက်များကို ကြားနာရမည်။ ထိုအယူခံ အာဏာပိုင်အဖွဲ့၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည်၊ အပြီးအပြတ်အတည်ဖြစ်စေရမည်။

၁၀။ ။(၁) အဖွဲ့သည်၊ ပုဒ်မ ၇ အရ ရုပ်ရှင်ကားကိုစစ်ဆေးပြီးနောက်၊ သို့တည်းမဟုတ် စစ်ဆေးပေးပြီးနောက်၊ ထိုရုပ်ရှင်ကားကို အများပြည်သူတို့အားပြသရန်သင့်တော်သည်ဟုယူဆလျှင်၊ ထိုရုပ်ရှင်ကားအတွက်သက်သေခံလက်မှတ်ကို၊ ၎င်းအတွက် သတ်မှတ်သည့် အခကြေးငွေ ပေးဆောင်ကာလ၊ လျှောက် ထားသူအားထုတ်ပေးရမည်ဖြစ်။ ထိုရုပ်ရှင်ကားကိုလည်း၊ သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်း အတိုင်း တံဆိပ်ရိုက်နှိပ်စေရမည်။

(၂) ဤပုဒ်မအရ ထုတ်ပေးသည့်သက်သေခံလက်မှတ်သည်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တ၅မ်းလုံးတွင်၊ သတ်မှတ်သည့် ကာလ အပိုင်း အခြားအတွက် အတည် ဖြစ်စေရမည်။

(၃) ဤဥပဒေအာဏာ မတည်မီက ရုပ်ရှင်ပြပွဲ အက်ဥပဒေ အရ၊ ထုတ်ပေး ထားသော သက်သေခံလက်မှတ်များသည်၊ ၁၉၆၃ ခုနှစ်၊ မတ်လ ၃၁ ရက်နေ့တွင် အတည်ဖြစ်ခြင်းမှ ရပ်စဲရမည်။

(၄) ပုဒ်မခွဲ (၂) နှင့် (၃) တွင် ရည်ညွှန်းသည့် သက်သေခံ လက်မှတ်ကို၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း အသစ်လဲလှယ်ရန် လျှောက်ထားနိုင်သည်။ ထိုသို့အသစ် လဲလှယ်သည့် သက်သေခံလက်မှတ်အတွက် သတ်မှတ်သည့်အခကြေးငွေကို ပေးဆောင် ရမည်။

၁၁။ ။(၁) ရုပ်ရှင်ကားမှာ၊ သို့တည်းမဟုတ် ရုပ်ရှင်ကား တစ်စိတ် တဒေ သမှာ၊ နိုင်ငံ လုံခြုံရေး၊ တိုင်းတပါးနှင့် ချစ်ကြည်စွာ ပေါင်း သင်းဆက်ဆံရေး၊ ပြည်သူ့ ငြိမ်ဝပ်ပိပြားရေး၊ ပြည်သူ့ ဣန္ဒြေသိက္ခာ စောင့်စည်းရေးကို ဘိဒိုက်စေသည် ဟူ၍သော် ၎င်း၊ အသရေပျက်စရာရောက်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် တရား ရုံးကိုမထီမဲ့မြင် ပြုရာရောက်သည်ဟူ၍သော်၎င်း၊ ပြစ်မှုတခုခု ကျူးလွန်ခြင်းကို လှုံ့ဆော်ပေးရာသည်ဟူ၍သော်၎င်း၊ အဖွဲ့က ထင်မြင်ယူဆလျှင်၊ ထိုရုပ်ရှင်ကားကို အများပြည်သူတို့အား ပြသရန်၊ သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးရ။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ရုပ်ရှင်ကားများကို အများပြည်သူ တို့အားပြသ ရန်ခွင့်ပြုရာတွင်၊ အဖွဲ့က လိုက်နာရမည့် မူဝါဒ ဖော်ပြကာ၊ ဒီမိုသင့်သည် ထင်မြင်သည့် ညွှန်ကြားချက်များကို ထုတ်ဆင့်နိုင်သည်။

၁၂။ ။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ယေဘုယျ၊ သို့တည်းမဟုတ် အထူးအမိန့်ဖြင့်၊ ဤဥပဒေအရအဖွဲ့ကသုံးစွဲ ဆောင်ရွက်နိုင်သော အခွင့်အာဏာ၊ သို့တည်းမဟုတ် စီရင် ပိုင်ခွင့်အာဏာတစ်ခုခုကို၊ ထိုအမိန့်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသည့် ကိစ္စများနှင့် စပ် လျဉ်း၍၊ သီးခြားဖော်ပြထားသည့် စည်းကမ်းချက်များရှိလျှင်၊ ထိုစည်းကမ်းချက်များ အရ၊ အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌကသော်၎င်း၊ အခြားအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးကသော်၎င်း၊ သုံးစွဲဆောင်ရွက် ရမည်ဟု ညွှန်ကြားနိုင်သည်။ ထိုအမိန့်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသည့်ဥက္ကဋ္ဌကသော်၎င်း၊ အခြားအဖွဲ့ဝင်ကသော်၎င်း၊ ပြုလုပ်သည့်သို့မဟုတ် သို့တည်းမဟုတ် အရေးယူဆောင်ရွက် ချက်သည်၊ အဖွဲ့က ပြုလုပ်သည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် အရေးယူ ဆောင်ရွက်ချက်ဖြစ် သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၁၃။ ။ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရသည်၊ သို့တည်း မဟုတ် အဖွဲ့သည်၊ ဤဥပဒေဖြင့်မိမိအား အပ်နှင်းထားသည့် အာဏာတစ်ခုခုကို သုံးစွဲရန် ကိစ္စအလို့ငှါ၊ မည်သည့်ရုပ်ရှင် ကားမဆို၊ မိမိရွှေ့တွင်ဖြစ်စေ၊ မိမိက ဤကိစ္စအလို့ငှါ သီးခြားဖော်ပြထားသည့်သူ တစ်ဦးဦးရွှေ့တွင်ဖြစ်စေ၊ ပြသစေ ရန် ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။

၁၄။ ။ (၁) နိုင်ငံခြားမှ တင်သွင်းသော ရုပ်ရှင်ကားများနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ တင်သွင်းသူသည်၊ သတ်မှတ်သည့်နည်းလမ်းအတိုင်း လိုက် နာဆောင်ရွက်ရမည်။ ထိုရုပ်ရှင်ကားများနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ အဖွဲ့မှာ၊ သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း ဆောင်ရွက် ပိုင်ခွင့် အာဏာရှိရမည်။

(၂) မည်သူမဆို၊ နိုင်ငံခြားမှ တင်သွင်းသော ရုပ် ရှင် ကား များ ကို ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ အခွင့်အမိန့်မရဘဲ၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံတွင်၊ မြန်မာအသံထွက်ဖြင့် ထပ်မံအသံသွင်း၍သော်၎င်း၊ ထိုရုပ်ရှင်ကား များပေါ်တွင် ထပ်ဆင့် မြန်မာစာတမ်းထိုး၍သော်၎င်း မပြသရ။

(၃) တိုင်းရင်းဖြစ် ရုပ်ရှင်ကားများကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရာ၌၊ အဖွဲ့သည် အများပြည်သူတို့အား ပြသရန်မသင့်တော်ကြောင်း တွေ့ရှိရသည့် ထိုရုပ်ရှင်ကား အစိတ်အပိုင်းကို၎င်း၊ ထိုအပိုင်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ရိုက်ကူးဆေးပြီးသား ကော်ပြားကို ၎င်း၊ သိမ်းဆည်း၍ ဖျက်ဆီးပစ်ရမည်။

၁၅။ ။ (၁) ဤဥပဒေအရ သက်သေခံလက်မှတ် ထုတ်ပေး မထားသော သိမ်းဆည်းခွင့်အာဏာ။ ရုပ်ရှင်ကားကို ပြသလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤဥပဒေပါ အခြား ပြဋ္ဌာန်းချက် တစ်ခုခုကိုဖြစ်စေ၊ ပြည်ထောင် စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရက၊ သို့တည်းမဟုတ် အဖွဲ့က၊ မိမိအား အပ်နှင်းထား သည့် အာဏာတစ်ခုခုသုံးစွဲလျက် ချမှတ်သည့်အမိန့်တစ်ခုခုကိုဖြစ်စေ၊ ဆန့်ကျင်၍၊ ရုပ်ရှင် ကားကိုပြသလျှင်၊ မည်သည့်ရဲအရာရှိမဆို၊ ဤကိစ္စအလို့ငှါ ပဌမတန်း ရာဇဝတ် တရား သူကြီးထုတ်ဆင့်သည့် အမိန့်နှင့်အညီ၊ ထိုရုပ်ရှင်ကား ပြသခဲ့သည်ဟူ၍သော်၎င်း၊ ပြသ

လျက်ရှိသည်ဟူ၍သော်၎င်း၊ ပြဿတန်ရာသည်ဟူ၍သော်၎င်း ယုံကြည်ရန်အကြောင်း ရှိသော မည်သည့်နေရာသို့မဆို ဝင်ရောက်ရှာဖွေ၍ ထိုရုပ်ရှင်ကားကို သိမ်းဆည်းရ မည်။

(၂) ဤဥပဒေအရ ရှာဖွေမှု ကိစ္စအားလုံးကို၊ ရှာဖွေမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံး ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၆။ ။မည်သည့် နိုင်ငံခြားသံရုံးကမဆို၊ အများပြည်သူတို့အား သော်၎င်း၊ သီးသန့်ပရိသတ်အားသော်၎င်း၊ ပြဿရန် တင်သွင်းသော ရုပ်ရှင်ကားများကို၊ အဖွဲ့ထံသို့ ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရန် တင်ပြရ မည်။ အဖွဲ့သည်၊ ထိုသို့ပြဿရန် မသင့်လျော်ဟု ယူဆသော အပိုင်းများကို ဖြတ်တောက်နိုင်သည့်ပြင်၊ ထိုအပိုင်းများကို လည်း၊ ပြည်ပသို့ ထိုရုပ်ရှင်ကားပြန်မပို့မီ ထိန်းသိမ်းထားရမည်။

သို့ရာတွင် သို့သီးသန့်ပရိသတ်အားပြဿရန်တင်သွင်းသည့် ရုပ်ရှင်ကားများကို၊ သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံခြားသံရုံး ဥပစာအတိုင်းတွင်သာ ပြဿရမည်။

၁၇။ ။အဖွဲ့အား၊ ရုပ်ရှင်ကားများစစ်ဆေးရသည့်အတွက် ပေးရမည့်အခ စစ်ဆေးရသည့်အတွက် ပေးရမည့် အခကြေးငွေ များ။ ကြေးငွေများမှာ၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်းဖြစ်စေရမည်။ သို့ ရာတွင် ဤပုံဒ်မပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်သည်၊ စီးပွားရေးအတွက် မဟုတ်ဘဲ ဥညာရေးအတွက် သက်သက်ပြဿရန် ရုပ်ရှင်ကား များကိုစစ်ဆေးခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ထပ်မံစစ်ဆေးခြင်းနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။

၁၈။ ။အဖွဲ့သည်၊ ရံပုံငွေဘဏ်အသုံးရှိရမည်။ ထိုရံပုံငွေကို “ရုပ်ရှင်ဆင်ဆာ ဘုတ်အဖွဲ့ရံပုံငွေ” ဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။ ထိုရံပုံငွေသို့ အောက်ပါငွေများကို ထည့်သွင်းရမည်။

(က) ဤဥပဒေအရ၊ အဖွဲ့က ရရှိသော ငွေအားလုံး။

(ခ) အဖွဲ့က၊ မိမိ၏အာဏာနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများကို သုံးစွဲဆောင် ရွက်ရန်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရထံမှ ရရှိသောငွေအားလုံး။

၁၉။ ။(၁) အဖွဲ့အား၊ ၎င်း၏အာဏာနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများကို သုံး စွဲဆောင်ရွက်နိုင်စေရန်အလို့ငှါ၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ မိမိသင့်သည် ထင်မြင်သည့်ငွေ များကို၊ မိမိသင့်သည် ထင်မြင်သည့် စည်းကမ်းချက်များဖြင့်၊ အခွန်တော်ငွေစာရင်းတွင် ထည့်သွင်း၍ဖြစ်စေ၊ မ၊ တည်ငွေစာရင်းတွင် ထည့်သွင်း၍ ဖြစ်စေ ထုတ်ပေးနိုင်သည်။ ထိုရံပုံငွေထံမှ၊ ဤဥပဒေပါကိစ္စများဆောင်ရွက်ရာ၌ ကုန်ကျ သည့်စရိတ်အားလုံးကို ကျခံရမည်။

(၂) အဖွဲ့သည်၊ လောလောဆယ် အသုံးမလိုသည့်ငွေအားလုံးကို၊ ပြည် ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ ဘဏ္ဍာတော်ငွေထားရှိရာ ဘဏ်တွင်ထား ရှိရမည်။



(၃) အဖွဲ့၏ရံပုံငွေများကို၊ အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌနှင့် အတွင်းရေးမှူးတို့က လက်မှတ်ရေးထိုး၍ ထုတ်ယူရမည်။

၂၀။ ။ (၁) အဖွဲ့သည်၊ ဘဏ္ဍာတော်နှစ်အသီးသီးမကုန်ဆုံးမီ၊ ထိုနှစ် နောက်လာမည့် ဘဏ္ဍာတော်နှစ်အတွက်၊ မိမိ၏ ရ-သုံး အဖွဲ့၏ ရ-သုံးမှန်းခြေငွေ မှန်းခြေငွေစာရင်းကို၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန် စာရင်း။ ရေးအစိုးရထံ၊ သဘောတူညီချက်ရရန် တင်သွင်းရမည့်ပြင်၊ အဆိုပါမှန်းခြေငွေစာရင်းကို ပြင်ဆင်သည့် နောက်သပိတ်မှန်းခြေ ငွေစာရင်းများကိုလည်း၊ အခါအားလျော်စွာ ထိုနည်းတူတင်သွင်းနိုင်သည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ(၁) အရ ခွင့်ပြုသည့်မှန်းခြေငွေစာရင်း ထက်ပို၍ မည်သည့် အသုံးစရိတ်ကိုမျှ၊ အဖွဲ့ကမကုခံရ။

၂၁။ ။ (၁) အဖွဲ့သည်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရက ဆင့်ဆိုသည့် ကာလအပိုင်းအခြားများအတွက်၊ အဖွဲ့၏ငွေ စာရင်းရှင်းတမ်းများကို၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော် လှန်ရေးအစိုးရထံပေးပို့ရမည်။  
အဖွဲ့၏ငွေစာရင်း ရှင်း တမ်းနှင့် ငွေစာရင်း စစ် ဆေးခြင်း။

(၂) အဖွဲ့သည်၊ မိမိ၏လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်မှုများနှင့်သက်ဆိုင်သောငွေစာ ရင်းများကို၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်၊ စာ ရင်းစစ်ချုပ်ကပြဋ္ဌာန်းသည့် ငွေစာရင်းထားရှိငွေစာရင်းနှင့်ပုံစံအတိုင်း ထားရှိရမည်။

(၃) အဖွဲ့၏ငွေစာရင်းများကို၊ စာရင်းစစ်ချုပ်က နှစ်စဉ်စစ်ဆေးပြီးနောက်၊ စာရင်းစစ်ချက်အစီရင်ခံစာကို၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရထံတင်ပြ ရမည်။ သို့ရာတွင် အဖွဲ့သည်၊ စာရင်းစစ်ချုပ်၏ သဘောတူညီချက်ကို ကြိုတင်ရယူပြီးနောက် ခန့်ထားသောမှတ်ပုံစံစာရင်းစစ်များအား၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရ၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် အဖွဲ့၏ ငွေစာရင်းများကို၊ ကုန်သွယ်လုပ်ငန်းနည်းလမ်း အတိုင်း ကြားဖြတ်စစ်ဆေးစေနိုင်သည်။

(၄) အဖွဲ့၏ ရှင်းတမ်းနှင့် ငွေစာရင်းများကို၊ စစ်ဆေးပြီးသည်နှင့် တပြိုင် နက်၊ ထိုနှစ်ချုပ်ငွေစာရင်း၊ မိတ္တူတစောင်ကို၊ စာရင်းစစ်ချက်အစီရင်ခံစာ မိတ္တူတစောင် နှင့်တကွ၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရထံသို့ အဖွဲ့ကတင်ပြ မည်။ ထို့ပြင် ထိုရှင်းတမ်းနှင့် အစီရင်ခံစာ အသီးသီး၏ မိတ္တူတစောင်စီကို၊ အဖွဲ့ရုံးတွင် လူအများကြည့်ရှုစစ်ဆေးနိုင်ရန် ထားရှိရမည်။

(၅) ဤဥပဒေအရ စာရင်းစစ်ချုပ်က ဆောင်ရွက်ရမည့်ကိစ္စတစ်ရပ်ရပ်ကို စာ ရင်းစစ်ချုပ်က၊ ယေဘုယျအမိန့်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အထူးအမိန့်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အာဏာလွှဲအပ်ထား သည့် ၎င်း၏လက်အောက်အရာရှိက ဆောင်ရွက်ရမည်။ သို့ရာတွင် စာရင်းစစ်ချုပ်သည်၊ ခွင့်ရက်ယူထားခြင်းကြောင့်ဖြစ်စေ၊ အခြားအကြောင်းတရားကြောင့်ဖြစ်စေ မိမိ လုပ်ခွင့် တွင်မရှိသည့် အခါမှတစ်ပါး၊ ဤဥပဒေအရ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရထံ၊ မိမိတင်ပြရမည့် အစီရင်ခံစာကို၊ မိမိကိုယ်စားတင်ပြရန်၊ လက်အောက်အရာရှိ အား အာဏာလွှဲအပ်ခြင်းမပြုရ။

၂၂။ ။(၁) ဤဥပဒေတွင် အခြားနည်းပြဋ္ဌာန်း ထားသည်မှတစ်ပါး၊  
 ရုပ်ရှင်ပြသရန် နေရာ အတွက် လိုင်စင်ထုတ်ပေးခြင်း။ မည်သူမျှ ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးထားသည့်နေရာ မှလွဲ၍ မည်သည့်နေရာတွင်မဆို ရုပ်ရှင် ပြသခြင်းကိုသော် ၎င်း၊ အဆိုပါလိုင်စင်ဖြင့် ချမှတ်ထားသည့်စည်းကမ်းချက် များနှင့်ကန့်သတ်ချက်များကိုဆန့်ကျင်၍ ရုပ်ရှင်ပြသခြင်းကို သော်၎င်း မပြုလုပ်ရ။

(၂) ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာများကို သတ်မှတ်သည့်အမျိုးအစားလိုက် ခွဲခြား ၍ လိုင်စင်သတ်မှတ်ရမည်။ လိုင်စင်ထုတ်ပေးရမည့် နေရာ၏ အမျိုးအစား အလိုက် ပုံစံ၊ ပွဲလာပရိသတ်များ၏ ကျန်းမာရေးနှင့် ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေး အတွက် စီမံ ချက်၊ ထိုပြင်ရုပ်ရှင်ကားပြသရန် စက်ကိရိယာ အမျိုးအစားတို့မှာ သတ်မှတ်သည့် အတိုင်းဖြစ်စေရမည်။

၂၃။ ။ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသည့် (နောက်တွင် “လိုင် စင် ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်” ဟုရည်ညွှန်းသော) လိုင်စင် ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်သည် ရန်ကုန်မြို့မခရိုင်တွင် ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာနတာဝန်ခံဖြစ် ရမည်။ အခြားခရိုင်တွင် ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေး ဌာန တာဝန်ခံက ခန့်ထားသော အရာရှိဖြစ်ရမည်။

၂၄။ ။(၁) လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်သည်—  
 (က) ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများကို လို င်း ၎င်း အတိုင်း လိုက်နာပြီးဖြစ်သည်ဟူ၍၎င်း၊  
 (ခ) လိုင်စင် ထုတ်ပေးရမည့်နေရာတွင် ရုပ်ရှင်ပွဲလာပရိ သတ်များ ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းစေရန် လုံ လောက်သော ကြိုတင်စီမံချက်များ ပြုလုပ်ထားပြီး ဖြစ်သည်ဟူ၍၎င်း

ယုံကြည်ကြေနပ်ခြင်းမရှိလျှင် ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးရ။

(၂) မည်သည့်လိုင်စင်တွင်မဆို လိုင်စင်ရသူသည် အဖွဲ့ကအများပြည်သူ တို့အား ပြသရန်သင့်တော်ကြောင်း သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးထားသည့် ထို့ပြင် ရုပ်ရှင်ပြသသည့်အခါ အဖွဲ့၏ သတ်မှတ်ထားသည့် တံဆိပ်ကိုပါပြသလျက် အဆိုပါ တံဆိပ်ရိုက်နှိပ်ပေးခဲ့သည့်အခါမှစ၍ မည်သို့မျှပြောင်းလဲခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင် ခြင်းခံရသည့်ရုပ်ရှင်ကားမှတစ်ပါး အခြားမည်သည့်ရုပ်ရှင်ကားကိုမျှ အဆိုပါနေရာတွင် ပြသခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြသခွင့်ပေးခြင်း မပြုရဟူသောစည်းကမ်းချက်ကိုထည့်သွင်း ရမည်။

(၃) ဤပုဒ်မပါအထက် ပြဋ္ဌာန်းချက် များကို၎င်း၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၏ ကြီးကြပ်အုပ်ချုပ်မှုကို၎င်း၊ လိုက်နာ၍ လိုင်စင်ထုတ်



ပေးသည့်အာဏာပိုင်သည်၊ ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်များကို၊ မိမိပြဋ္ဌာန်းသည့်စည်းကမ်းချက်များနှင့်ကန့်သတ်ချက်များအရ၊ မိမိသင့်သည်ထင်မြင်သည့်သူတို့အား ယုတ်ပေးနိုင်သည်။

(၄) ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်က လိုင်စင်ထုတ်ပေးလိုဟုငြင်းဆိုသောဆုံးဖြတ်ချက်ကြောင့် နစ်နာသူတစ်ဦးဦးသည်၊ ထိုဆုံးဖြတ်ချက်မှတ်သည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်းသုံးဆယ်အတွင်း၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရထံသို့ဖြစ်စေ၊ ဤကိစ္စအလို့ငှါ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရက သီးခြားဖော်ပြထားသည့် အရာနှုတ်သုံးဖြစ်စေ၊ အယူခံဝင်နိုင်သည်။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအရာရှိ၊ သက်ဆိုင်ရာရာသည်၊ ထိုအယူခံမှုတွင်မိမိသင့်သည်ထင်မြင်သည့်အမိန့်ကိုချမှတ်နိုင်သည်။

(၅) သိပ္ပံပညာနှင့်ဆိုင်သော ရုပ်ရှင်ကားများ၊ ပညာရေးကိစ္စများအတွက် ရည်ရွယ်သော ရုပ်ရှင်ကားများ၊ သတင်း၊ ကာလပေါ်အဖြစ်အပျက်များနှင့် သက်ဆိုင်သည့်ရုပ်ရှင်ကားများ၊ လူတို့နေထိုင်လုပ်ကိုင်စားသောက်ပုံ သဘာဝအတိုင်းရိုက်ကူးထားသည့်ရုပ်ရှင်ကားများ၊ သို့တည်းမဟုတ် တိုင်းရင်းဖြစ်ရုပ်ရှင်ကားများကို၊ အဆိုပါနေရာတွင်ပြသနိုင်ခွင့် လုံလောက်စွာရရှိနိုင်အောင်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ရုပ်ရှင်ကား၊ သို့တည်းမဟုတ်ရုပ်ရှင်ကားအမျိုးအစားတစ်ခုခုပြသရေးကိုစည်းမျဉ်းသတ်မှတ်ရန်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ လိုင်စင်ပေးအများအား၊ သို့တည်းမဟုတ် လိုင်စင်ရသူတစ်ဦးဦးအား၊ အခါအားလျော်စွာညွှန်ကြားချက်များထုတ်ဆင့်နိုင်သည်။

(၆) ပုဒ်မခွဲ (၅) ပါအာဏာ၏ ယေဘုယျသဘောကိုမထိခိုက်စေဘဲ၊ အထူးအားဖြင့်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ညွှန်ကြားချက်ထုတ်ဆင့်၍—

တိုင်းရင်းဖြစ်ရုပ်ရှင်ကားများ ပြသရန် အနည်းဆုံး ရက်ပေါင်းကိုင်း၊ ရုပ်ရှင်ပြသရန် နေရာ အတွက် တောင်းခံရမည့်အများဆုံး ရာခိုင်နှုန်း ကိုင်း၊ သတ်မှတ်ခြင်း။

(က) လိုင်စင်ရသူက၊ တိုင်းရင်းဖြစ် ရုပ်ရှင်ကားများကို၊ အဆိုပါနေရာတွင်၊ တနှစ်အတွင်းအနည်းဆုံးရက်ပေါင်းမည်ရွှေမည်မျှပြသရမည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြသခွင့် ပြုရမည်ဟု သတ်မှတ်နိုင်သည်။ သို့တည်းမဟုတ်

(ခ) တိုင်းရင်းဖြစ် ရုပ်ရှင်ကားတစ်ခုကို၊ အဆိုပါနေရာတွင် ပြသသည့် အတွက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြသခွင့် ပြုသည့်အတွက်၊ လိုင်စင်ရသူက၊ တနေ့လျှင် တောင်းခံ နိုင်သည့် အများဆုံးနှုန်းကိုသော်ငြား၊ လိုင်စင်ရသူက နေ့စဉ်ရရှိနိုင်သည့် (ပွဲခွန်မပါ) ဝင်ငွေ နှစ်ပေါင်း၏ အများဆုံး ရာခိုင်နှုန်းကို သော်ငြား သတ်မှတ်နိုင်သည်။

(၇) လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့်အာဏာပိုင်သည်၊ ပုဒ်မခွဲ(၅)နှင့်(၆)အရ ညွှန်ကြားချက်များထုတ်ဆင့်လျှင်၊ ထိုညွှန်ကြားချက်များသည်၊ လိုင်စင်ပါစည်းကမ်းချက်များနှင့်ကန့်သတ်ချက်များအပြင်၊ နောက်ထပ် စည်းကမ်းချက်များနှင့် ကန့်သတ်ချက်များဖြစ်သည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုလိုင်စင်မှာ၊ အဆိုပါနောက်ထပ် စည်းကမ်းချက်များနှင့်ကန့်သတ်ချက်များအရ ထုတ်ပေးသည့် လိုင်စင်ဖြစ်သည်ဟူ၍၎င်း မှတ်ယူရမည်။

၂၅။ ။ အဖွဲ့က အများပြည်သူတို့အား ပြသရန်သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးပြီးဖြစ်သော ရုပ်ရှင်ကား တစ်ခုခုကို ပြသခြင်းကြောင့်၊ မမြော်လင့်သော ရုပ်ရှင်ကားများ ဆန်းစစ်မှုသော်လည်းကောင်း၊ လူမျိုးခြင်း သွေးကွဲမှုသော်လည်းကောင်း၊ နိုင်ငံလုံခြုံရေးထိခိုက်မှုသော်လည်းကောင်း ဖြစ်ပေါ်လာပါက၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရသည်။ ထိုရုပ်ရှင်ကားပြသခြင်းကို တားမြစ်ပိတ်ပင်နိုင်သည်။ ထိုသို့တားမြစ်ပိတ်ပင်ထားသော ရုပ်ရှင်ကားကို သက်သေခံလက်မှတ်ထုတ်ပေးမထားသည့် ရုပ်ရှင်ကားအဖြစ် မှတ်ယူရမည်။

၂၆။ ။ (၁) ရန်ကုန်မြို့မခရိုင်တွင်၊ ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာအတွက် လိုင်စင်လျှောက်လွှာကို၊ သတ်မှတ်သည့်အကြောင်းအရာများပေါ်ပြလျက်၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံထံတင်သွင်းရမည်။ ထိုလျှောက်လွှာကို၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရက ခန့်ထားသည့် စစ်ဆေးရေးအဖွဲ့သို့၊ စုံစမ်းစစ်ဆေး၍ အစီရင်ခံရန် လွှဲအပ်ရမည်။ ထိုစစ်ဆေးရေးအဖွဲ့တွင်၊ သုံးဦးအောက်မနည်း၊ ငါးဦးထက်မပိုသော အဖွဲ့ဝင်များပါရှိရမည်။ ထိုအဖွဲ့ဝင်များအနက် အချို့မှာ၊ ရုပ်ရှင်ဆင်ဆာဘုတ်အဖွဲ့ဝင်များဖြစ်၍၊ အချို့မှာ၊ ပြင်ပမှလိုအပ်သည့်အတိုင်း ထပ်ဖြည့်ထားသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များဖြစ်ရမည်။ လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်သည်၊ ထိုစစ်ဆေးရေးအဖွဲ့၏ ထောက်ခံချက်အရ၊ လိုင်စင်ထုတ်ပေးရမည်။

(၂) ရန်ကုန်မြို့မခရိုင်မှတစ်ပါး၊ အခြားခရိုင်များတွင်၊ ရုပ်ရှင်ပြသရန် နေရာအတွက်လိုင်စင်လျှောက်လွှာကို၊ သတ်မှတ်သည့် အကြောင်းအရာများပေါ်ပြလျက်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံထံတင်သွင်းရမည်။ ထိုလျှောက်လွှာကို၊ သက်ဆိုင်ရာ လုံခြုံရေးနှင့်အုပ်ချုပ်မှုကော်မတီသို့၊ စုံစမ်းစစ်ဆေး၍ အစီရင်ခံရန်လွှဲအပ်ရမည်။ လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့် အာဏာပိုင်သည်၊ ထိုကော်မတီ၏ ထောက်ခံချက်အရ၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း ယာယီလိုင်စင်ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

(၃) လိုင်စင်ထုတ်ပေးသည့်အာဏာပိုင်သည်၊ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရထုတ်ပေးသည့် ယာယီလိုင်စင်နှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အတည်ပြုချက်ရရှိရန်အလို့ငှာ၊ ထိုယာယီလိုင်စင်နှင့် သက်ဆိုင်သည့်အမှုတွဲကို၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအဖိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာနသို့ပေးပို့ရမည်။

(၄) ဤပုဒ်မအရထုတ်ပေးထားသည့်လိုင်စင်မှာ၊ တနှစ်မျှအတည်ဖြစ်ရမည်။ သို့သော်လည်း ထိုလိုင်စင်ကို၊ နှစ်စဉ် အသစ်လဲလှယ်နိုင်သည်။ ထိုသို့ထုတ်ပေးသည့် လိုင်စင်နှင့်အသစ်လဲလှယ်သည့်လိုင်စင်များအတွက် ပေးဆောင်ရမည့်အကြေးငွေမှာ၊ သတ်မှတ်သည့်အတိုင်းဖြစ်စေရမည်။

၂၇။ ။ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးသည် ဤဥပဒေအရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးထားသောမည်သည့် ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာသို့မဆို၊ အချိန်မရွေးဝင်ရောက်၍ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ခြင်းရှိ မရှိကြည့်ရှုစစ်ဆေးနိုင်သည်။

၂၈။ ။ (၁) မည်သူဆို၊ နိုင်ငံခြားမှ ရုပ်ရှင်ကားများကို တင်သွင်းရန်၊  
နိုင်ငံခြားရုပ်ရှင် တင်သွင်း သက်ဆိုင်ရာဌာနသို့ လျှောက်ထားသည့်အခါ၊ ထိုလျှောက်  
ရေး စိစစ်မှုကော်မတီ၊ လွှာမိတ္တူမှန်တစောင်ကို၊ နိုင်ငံခြားရုပ်ရှင်တင်သွင်းရေးစိစစ်  
မှုကော်မတီတံပေးပို့ရမည်။

(၂) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ပြန်ကြားရေး  
ဌာန၊ ကုန်သွယ်မှုတိုးတက်ရေးဌာနနှင့် တပ်မတော်လူမှုဆက်ဆံရေးဌာနတို့မှ၊ သုံးဦး  
အောက်မနည်း၊ ငါးဦးထက်မပိုသော ကိုယ်စားလှယ်များပါဝင်သည့် “နိုင်ငံခြားရုပ်ရှင်  
တင်သွင်းရေးစိစစ်မှုကော်မတီ” တခုကိုဖွဲ့စည်းရမည်။

(၃) အဆိုပါကော်မတီ၏အာဏာနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများသည်၊ သတ်  
မှတ်သည့်အတိုင်း ဖြစ်ရမည်။

၂၉။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၂၆ အရ လိုင်စင်ထုတ်ပေးထားသည့် ရုပ်ရှင်ပြသရန်  
ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာကို မှတ် နေရာများနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ နိုင်ငံခြားမှလိုအပ်သောပစ္စည်းများ  
ပုံတင်ခြင်း။ တင်သွင်းရေးအတွက် အထောက်အထား မှတ်တမ်းများ  
ရရှိရန်အသို့၊ ထိုနေရာများကို၊ ရန်ကုန် မြို့မခရိုင်တွင်၊

ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာန၊ ရုပ်ရှင်နှင့်ပြဇာတ်  
ဌာနခွဲ၌၊ အခြားခရိုင်တွင်၊ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေး အစိုးရ၊  
ပြန်ကြားရေးဌာနတာဝန်ခံက အာဏာလွှဲအပ်ထားသည့် အရာရှိထံ၌၊ သတ်မှတ်  
သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း မှတ်ပုံတင်နိုင်သည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရမှတ်ပုံတင်သည့်ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အဆိုပါရုပ်ရှင်  
နှင့်ပြဇာတ်ဌာနခွဲ၊ သို့တည်းမဟုတ် အာဏာလွှဲအပ်ထားသည့်အရာရှိ၊ သက်ဆိုင်ရာရာ  
သည်၊ သတ်မှတ်သည့်နည်းလမ်းအတိုင်း အရေးယူဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၀။ ။ ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်းမြှင့်တင်ရေးအတွက်၊ ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်းကို၊ ရုပ်ရှင်ကုမ္ပဏီ  
ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်း မှတ်ပုံတင် နှင့်ရုပ်ရှင်ထုတ်လုပ်သူဟု နှစ်မျိုးနှစ်စားခွဲခြား၍၊ သတ်မှတ်  
ခြင်း။ သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာ နိုင်ငံ  
တော်လှန်ရေးအစိုးရ၊ ပြန်ကြားရေးဌာနမှတ်ပုံတင်နိုင်သည်။

ထိုရုပ်ရှင်ကုမ္ပဏီများကို၊ စက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းအဖြစ် အသိအမှတ်ပြု၍၊ စက်မှုလက်မှု  
လုပ်ငန်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့် တရားဥပဒေများအတိုင်း၊ ထိုကုမ္ပဏီများမှာ၊ အခြားစက်မှု  
လက်မှုလုပ်ငန်းရှင်များနည်းတူ၊ မိမိတို့လိုအပ်သောစက်ကိရိယာ တန်ဆာပလာများကို  
တင်သွင်းခွင့်ရရှိစေရမည်။ ထိုရုပ်ရှင်ထုတ်လုပ်သူများအား၊ ရုပ်ရှင်ရိုက်ကူးရန်လိုအပ်သော  
ကော်ပြားများကို၊ ၁၉၅၅ ခုနှစ်၊ နိုင်ငံတော်ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်းမြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့အက်ဥပ  
ဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားသည့် နိုင်ငံတော်ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်း မြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့က၊ သတ်မှတ်  
သည့်နည်း လမ်းအတိုင်း ထုတ်ပေးနိုင်သည်။

၃၁။ ။ အဖွဲ့ကသော်၎င်း၊ အယူခံအာဏာပိုင်အဖွဲ့ကသော်၎င်း ၊ ဆောင်ရွက်  
ရာထူး လစ်လပ်ခြင်း စ သည့်ကြောင့် ဆောင်ရွက်  
သည့်မှခင်းကိစ္စများ မပျက် ပြယ်စေရခြင်း။ သည့်မှခင်းကိစ္စများသည်၊ ထိုအဖွဲ့ဝင်ရာထူးတခုခုလစ်လပ်  
သည့်အကြောင်းကြောင့်ဖြစ်စေ၊ ထိုအဖွဲ့ဝင်တဦးဦးအား ခန့်  
ထားရာတွင် ချို့ယွင်းချက်တခုခုရှိသည့် အကြောင်းကြောင့်  
ဖြစ်စေ၊ မပျက်ပြယ်စေရ။



၃၂။ ။ အဖွဲ့ဝင်နှင့်စစ်ဆေးရေး အဖွဲ့ဝင်အားလုံးသည်၊ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်း  
ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းများ ဖြစ် ချက်တခုနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်သောအခါ၊ သို့တည်းမဟုတ်  
ခြင်း။ ဆောင်ရွက်သည့် သဘောသက်ရောက်သော ပြုလုပ်မှုကို ပြု  
သောအခါ၊ ရာဇသတ်ကြီးပုဒ်မ ၂၁ အဓိပ္ပါယ်အရ၊ ပြည်  
သူ့ဝန်ထမ်းများဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၃၃။ ။ ဤဥပဒေအရ သဘောရိုးဖြင့် ဆောင်ရွက်သော၊ သို့တည်းမဟုတ်  
ဆောင်ရွက်သည့် သဘောသက်ရောက်သော ကိစ္စတခုနှင့်  
တရားမူခင်း စွဲဆိုခြင်းကို စပ်လျဉ်း၍၊ အဖွဲ့ကိုဖြစ်စေ၊ စစ်ဆေးရေး အဖွဲ့ကိုဖြစ်စေ၊  
တားမြစ်ခြင်း။ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးကိုဖြစ်စေ၊ စစ်ဆေးရေးအဖွဲ့ဝင် တဦးဦးကို  
ဖြစ်စေ၊ အဖွဲ့၏ရာထမ်းမှထမ်းတဦးဦးကိုဖြစ်စေ၊ တရားမမှု၊ ရာဇဝတ်မှု၊ သို့တည်းမဟုတ်  
အခြားတရားမူခင်းစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၃၄။ ။ ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ ရုပ်ရှင်ကား  
ကင်းလွတ်ခွင့်။ သို့တည်းမဟုတ် ရုပ်ရှင်ကားအမျိုးအစား တခုခုပြသခြင်းကို  
သော်၎င်း၊ ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာတခုခုကိုသော်၎င်း၊ ဤဥပ  
ဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ ပြုလုပ်သည့် နည်းဥပဒေများပါ ပြဋ္ဌာန်း  
ချက်များနှင့်ဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ခြင်းမှ၊ မိမိသတ်မှတ်လိုက သတ်မှတ်နိုင်သည့် စည်းကမ်း  
ချက်များနှင့် ကန့်သတ်ချက်များအရ ကင်းလွတ်စေနိုင်သည်။

၃၅။ ။ (၁) မည်သူမဆို—

- ပြစ်ဒဏ်။ (က) အဖွဲ့ကအများပြည်သူတို့အား ပြသရန် သင့်တော်  
ကြောင်း သက်သေခံလက်မှတ် ထုတ်ပေးထားသည့်၊  
ထို့ပြင် ရုပ်ရှင်ပြသည့်အခါ အဖွဲ့၏သတ်မှတ်ထားသည့် တံဆိပ်  
ကိုပါပြသလျက်၊ အဆိုပါတံဆိပ်ရိုက်နှိပ်ပေးခဲ့သည်အခါမှစ၍၊  
မည်သို့မျှပြောင်းလဲခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင်ခြင်းမရှိသည့်  
ရုပ်ရှင်ကားမှတစ်ပါး၊ အခြားရုပ်ရှင်ကားတခုခုကို၊ မည်သည့်နေ  
ရာတွင်မဆိုပြသလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ်ပြသခွင့် ပြုလျှင်သော်၎င်း၊
- (ခ) ရုပ်ရှင်ကားတခုခုကို၊ သက်သေခံလက်မှတ် ထုတ်ပေးပြီးသည့်  
နောက်၊ တရားဥပဒေနှင့်အညီ ပေးသည့် အခွင့်အမိန့်မရဘဲ၊  
တနည်းနည်းဖြင့်ပြောင်းလဲလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင်လျှင်  
သော်၎င်း (ထိုအခွင့်အမိန့်ရကြောင်း ၊ သက်သေထင်ရှားပြရ  
မည့်တာဝန်မှာ၊ ထိုသူ၏တာဝန်ဖြစ် ရမည်) ။
- (ဂ) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရကဖြစ်စေ၊ အဖွဲ့က  
ဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေဖြင့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤဥပဒေအရပြုသည့်  
နည်းဥပဒေများဖြင့် အပ်နှင်းထားသောအာဏာ၊ သို့တည်းမ  
ဟုတ် တာဝန်ဝတ်တရားတခုခုသုံးစွဲဆောင်ရွက်လျက်ထုတ်ဆင့်  
သောအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ညွှန်ကြားချက်တခုခုကို လိုက်နာ  
ရန် ပျက်ကွက်လျှင်သော်၎င်း၊

ခြောက်လထိထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်ငါးထောင်ထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်  
စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်ဖြစ်၊ ထိုပြစ်မှုကို ဆက်လက်ကျူးလွန်ပါက၊ ထိုသို့ဆက်လက်

ကျူးလွန်နေစဉ်အတွင်း၊ တရက်လျှင်၊ ကျပ်တထောင်ထိ နောက်ထပ် ငွေဒဏ်လည်း စီရင်ခြင်းခံရမည်။

(၂) မည်သူမဆို၊ ရုပ်ရှင်ကား တခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ဤပုဒ်မအရပြစ်ဒဏ် ထိုက်သော ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့်အတွက်၊ ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရလျှင်၊ ပြစ်မှုထင် ရှားစီရင်သည့်တရားရုံးသည်၊ ထိုရုပ်ရှင်ကားကို၊ အစိုးရဘဏ္ဍာတော်အဖြစ် သိမ်းယူ စေဟု နောက်ထပ်ညွှန်ကြားနိုင်သည်။

၃၆။ ။ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကိုဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ ပြုသည့်နည်း ဥပဒေကို ဆန့်ကျင် သည့် ဥပဒေများပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကိုဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ အတွက် ပြစ်ဒဏ်စီရင်ခြင်း။ ထုတ်ပေးသည့် လိုင်စင်တခုခုပါ စည်းကမ်းချက်များနှင့် ကန့်သတ်ချက်များကိုဖြစ်စေ၊ ဆန့်ကျင်၍၊ ရုပ်ရှင်ပိုင်ရှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ရုပ်ရှင်ထိန်းသိမ်းသူ တဦးဦးသည်၊ ထိုရုပ်ရှင်ကို အသုံးပြုလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် အသုံးပြုခွင့်ပေးလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေရာတခုခု ပိုင်ဆိုင်သော၊ သို့တည်းမဟုတ် လက်ရှိဖြစ်သော သူသည်၊ ထိုနေရာကို အသုံးပြုခွင့်ပေးလျှင်၊ ကျပ် တထောင်ထိ ငွေဒဏ်စီရင်ခြင်းခံရမည်ဖြစ်။ ထိုပြစ်မှုကိုဆက်လက်ကျူးလွန်ပါက၊ ထိုသို့ ဆက်လက်ကျူးလွန်နေစဉ်အတွင်း ၊ တရက်လျှင် ကျပ်တထောင်ထိ နောက်ထပ်ငွေဒဏ် လည်း စီရင်ခြင်းခံရမည်။

၃၇။ ။ လိုင်စင်ရသူသည်၊ ပုဒ်မ ၃၅၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၃၆ အရ လိုင်စင် ရုပ်သိမ်း နိုင်သည့် ပြစ်မှုထင်ရှား စီရင်ခြင်းခံရလျှင်၊ လိုင်စင်ကို လိုင်စင်ထုတ် အာဏာ။ ပေးသည့် အာဏာပိုင်က ရုပ်သိမ်းနိုင်သည်။

၃၈။ ။ (၁) ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးအစိုးရသည်၊ အမိန့် နည်းဥပဒေများ ပြုနိုင်သည့် အာဏာ။ ကြော်ငြာစာဖြင့်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ အထ မြောက်အောင် ဆောင်ရွက်ရန်ကိစ္စအလို့ငှာ၊ နည်းဥပဒေ များ ပြုနိုင်သည်။

(၂) အထက်ပါအာဏာ၏ ယေဘုယျသဘောကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ အထူး အားဖြင့်၊ အဆိုပါနည်းဥပဒေများကို၊ အောက်ပါကိစ္စများအတွက် ပြဋ္ဌာန်းနိုင်သည်။

- (က) ပုဒ်မ ၃ (၃) အရ အထူးဆင်ဆာလူကြီးများအား ပေးရ မည့် အခကြေးငွေများနှင့် စရိတ်များကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ခ) ပုဒ်မ ၃ (၄) အရ အဖွဲ့၏ အာဏာနှင့်တာဝန်ဝတ်တရား များကို၎င်း၊ အစိုးရအရာရှိဖြစ်သော အဖွဲ့ဝင်များအား ပေးရ မည့် စရိတ်နှင့်ဆုငွေများကို၎င်း၊ အစိုးရအရာရှိ မဟုတ်သော အဖွဲ့ဝင်များအား ပေးရမည့်လစာကို၎င်း၊ သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဂ) ပုဒ်မ ၇ (၁) အရ သက်သေခံလက်မှတ်လျှောက်ထားရာတွင် လိုက်နာရမည့် နည်းလမ်းကို၎င်း၊ အဖွဲ့ကရုပ်ရှင်ကားများ စစ် ဆေးရာတွင် လိုက်နာရမည့် နည်းလမ်းကို၎င်း၊ သတ်မှတ်ရန် ကိစ္စ။

- (ဃ) ပုဒ်မ ၁၀(၁)အရ သက်သေခံလက်မှတ်အတွက် ပေးဆောင်ရမည့် အခကြေးငွေကို၎င်း၊ ရုပ်ရှင်ကားတွင် ရိုက်နှိပ်ရမည့် တံဆိပ်ကို၎င်း၊ ထိုတံဆိပ်ရိုက်နှိပ်ရမည့် နည်းလမ်းကို၎င်း၊ ပုဒ်မ ၁၀(၂)အရ သက်သေခံလက်မှတ် အတည်ဖြစ်ရမည့်ကာလ အပိုင်းအခြားကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (င) ပုဒ်မ ၁၀ (၄) အရ သက်သေခံလက်မှတ် အသစ်လဲလှယ်ရမည့် နည်းလမ်းကို၎င်း၊ အသစ်လဲလှယ်သည့် အတွက် ပေးဆောင်ရမည့် အခကြေးငွေကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (စ) ပုဒ်မ ၁၄(၁)အရ နိုင်ငံခြားမှ ရုပ်ရှင်ကားတင်သွင်းသူများ လိုက်နာရမည့်နည်းလမ်းကို၎င်း၊ ထိုရုပ်ရှင်ကားများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အဖွဲ့ကဆောင်ရွက်ရမည့် နည်းလမ်းကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဆ) ပုဒ်မ ၁၇ အရ အဖွဲ့အား၊ ရုပ်ရှင်ကားများ စစ်ဆေးရသည့် အတွက်ပေးရမည့် အခကြေးငွေများကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဇ) ပုဒ်မ ၂၂ (၂) အရ ရုပ်ရှင်ပြသရန်နေရာအမျိုးအစား ခွဲခြားခြင်းကို၎င်း၊ ထိုနေရာအတွက် ပေးဆောင်ရမည့် လိုင်စင်ခကို၎င်း၊ ထိုနေရာ၏အမျိုးအစားအလိုက်ပုံစံကို၎င်း၊ ပွဲလာပရိသတ်များ၏ ကျန်းမာရေးနှင့် ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေးအတွက် စီမံချက်ကို၎င်း၊ ရုပ်ရှင်ကားပြသရန် စက်ကိရိယာ အမျိုးအစားကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဈ) ပုဒ်မ ၂၆ (၁)နှင့် (၂)အရ လိုင်စင်လျှောက်လွှာတွင်မည်သည့် အကြောင်းအရာများ ဖော်ပြရမည်ကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ည) ပုဒ်မ ၂၆ (၂)အရ ယာယီလိုင်စင်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဆောင်ရွက်ရမည့်ကိစ္စများကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဋ) ပုဒ်မ ၂၆ (၄)အရ လိုင်စင်ခ သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဌ) ပုဒ်မ ၂၈(၃)အရ နိုင်ငံခြားရုပ်ရှင်တင်သွင်းရေးစိစစ်မှု ကော်မတီ၏အာဏာ တာဝန်ဝတ်တရားများကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဍ) ပုဒ်မ ၂၉ အရ ရုပ်ရှင်ပြသရန် နေရာများမှတ်ပုံတင်ရန်နည်းလမ်းကို၎င်း၊ ထိုနေရာများမှတ်ပုံတင်ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အရေးယူဆောင်ရွက်ရမည့်နည်းလမ်းကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဎ) ပုဒ်မ ၃၀ အရ ရုပ်ရှင်လုပ်ငန်း မှတ်ပုံတင်ရန်နည်းလမ်းကို၎င်း၊ ရုပ်ရှင်ရိုက်ကူးရန် ကော်ပြားများ ထုတ်ပေးရမည့်နည်းလမ်းကို၎င်း သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဏ) ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများဖြင့် သတ်မှတ်ရန် လိုအပ်သည့် အခြားကိစ္စများ။



၃၉။ ။ (၁) ရုပ်ရှင်ပြပွဲ အက်ဥပဒေ (The Cinematograph Act) ကို ဤဥပဒေဖြင့် ရုပ်သိမ်းလိုက်သည်။ ထိုသို့ရုပ်သိမ်းသည့် အခါ၊ မြန်မာနိုင်ငံ ယေဘုယျစကားရပ် အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၅ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ အကျိုးသက်ရောက်စေရမည်။

(၂) ထိုသို့ရုပ်သိမ်းစေကာမူ၊ အဆိုပါ အက်ဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားသည့် ရုပ်ရှင်ဆင်ဆာဘုတ်အဖွဲ့သည်၊ ပုဒ်မ ၃ အရ ဖွဲ့စည်းသည့်အဖွဲ့၏ ပဌမအကြိမ်အစည်း အဝေးကျင်းပသည့် နေ့ရက်ထိ၊ မိမိ၏အာဏာနှင့်တာဝန်ဝတ်တရားများကို ဆက်လက် သုံးစွဲဆောင်ရွက်ရမည်။